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|| روزنامه جوان |  شماره 4999 | 10 ربیع الثان��ی 1438  »مسكن« را به تعهد »بانك« اميد نيست...  دو ش��نبه 20 دی 1395 
بند »د« از ماده 73 گزارش كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي از 
اصلاح لايحه برنامه ششم توسعه كشور بانك مسكن را موظف كرده است 
نسبت به تأمين باقي مانده تعهدات خود و تأمين منابع مورد نياز مسكن مهر 
با تشخيص وزارت راه وشهرسازي به گونه اي اقدام كند تا تعهدات احداث 

واحدهاي جديد ايجاد نشود. 
هرچند اين گونه از قانونگذاري ها در نوع خود نوبري است كه شايد مشابهش 
را فقط بتوان در حوالي همين عطاري هاي بانك هاي عدم وفاكننده به عهد 
پيدا كرد، چراكه عمل به وظيفه و تعهد قبلي هر شخص حقيقي يا شخصيت 
حقوقي نه تنها نياز به وضع قانون جديد و موظف كردن دوباره او به تعهدات 
پيشينش ندارد بلكه شخص يا ش��خصيت خاطي- كه به تعهدش عمل 
نكرده  است- بايد در محكمه قانوني محاكمه و به اشد مجازات، مكافات شود 
اما براي علت يابي اينكه چرا با وجود نبود نياز به وضع چنين قانوني مجدداً 
مجلس شوراي اسلامي دست به اقدام اينچنيني زده است و نمايندگان 
مي خواهند در بند و ماده جداگانه اي بانك مسكن را به بند»عمل به تأمين 
باقي مانده تعهدات خود و تأمين منابع مورد نياز مسكن مهر« بكشند، بايد 
به پيشينه عدم عمل به عهد و تعهدات اين بانك مرور مختصري داشته 
باشيم.  اگر از محاسبات سودهاي نجومي عموم بانك ها در وام هايي كه به 
نام تأمين سرپناه اقشار فرودست دادند، اگر از به رهن بانك درآوردن سند 
ملك مالك وام گيرنده، اگر از مصادره ام��لاك مالكان ناتوان در پرداخت 
اقساط با محاسبه جريمه سودهاي ديركرد و... »اگر«هاي بي شمار همراه 
با »اما«هاي آنچناني در اين مجال اندك بگذريم و از ميان هزار وعده]اين 

خوبان![جفا به عهدكرده به يك مورد اشاره كنيم، آن اين است كه:
طبق قانون مصوب مجلس بنا بود از محل فروش دارايي هاي رسوب شده يا 
به تعبير برخي آقايان! دارايي هاي سمي! وزارت راه و شهرسازي، منابع لازم 
براي دادن وام با نرخ سود يك رقمي 8 و 9/5 درصد در بافت هاي فرسوده و 
ساير مناطق تأمين شود و در اختيار بانك در حال توسعه اي شدن مسكن 
قرار گيرد تا از همان مسير با اعتباري به مبلغ 5 هزار ميليارد تومان نسبت 

به اتمام مسكن  مهرهاي ناتمام اقدام كنند. 
هر چند اين اعتبار در اختيار بانك مسكن قرار گرفته است و بانك هم آن را با 
فرمول هاي خود نه تنها براي اتمام مسكن مهر به كار نگرفته بلكه به شيوه اي 
به كارگرفته است كه به نقل از يكي از اعضاي هيئت مديره همين بانك حتي 
شامل حال دهك هاي اول و دوم جامعه نيز كه در واقع نيازمندان اصلي وام 
مسكن براي صاحب سرپناه شدن هستند، نمي شود. علت شامل نشدن 
وام  براي اين دهك ها، باز به نقل از همان عضو هيئت مديره عدم توانايي در 

بازپرداخت اقساط وام توسط اين قشر ضعيف و آسيب پذير است. 
تا وقتي كه با توجيه هاي ناصواب و بهانه هاي متعدد از افش��اي فس��اد و 
اختلاس عده اي اندك تعلل  مي شود و محاكمه علني مسئولان سابق و 
معزول بانك هاي رفاه، ملت، دي و رئيس فراري بانك ملي -  خوش نشين 
در كانادا� بلاتكليف مانده  است، ديگر از بانك مسكن چه انتظاري مي  توان 
داش��ت كه با هزاران منت منابع اختصاصي براي اتمام مسكن مهر را با 
سودهاي 8 و 9/5 درصدي به خانه اولي ها بدهد يا از اعلام عدم اختصاص 
وام به دهك هاي اول و دوم به خاطر عدم توانايي در بازپرداخت اقساط شان، 
ابايي نداشته باش��د، البته بانك مس��كن در عدم اجراي تعهداتش تنها 
به همين مقدار 5 ه��زار ميليارد تومان خلف وعده بس��نده نكرده و رقم 
واقعي آن عدد خيلي بيشتر از اينهاست كه اخبار موثق آن را مي توان از 
نمايندگان كميسيون هاي عمران و اصل 90 مجلس شوراي اسلامي سراغ 
گرفت كه چند وقت پيش به صورت زنده از گفت وگوي ويژه و زنده رسانه 

ملي اعلام كردند. 
با اين سابقه و توصيف، فقط مي توان گفت مسكن و نيازمندان واقعي آن را 
اميدي به تعهدات تقنيني و دستوري بانك ها نيست - كه پيش از اين فراتر 

از حد كافي جفاي به عهد كرده اند - شر مرسانند!

ترفند جديد دولت براي تصويب يك طرح اشتغالي 
بي منطق 

ربيعي: لايحه 1/5 ميليارد دلاري اشتغال 
منحصر به روستاييان نيست

پس از گذشت يك ماه از ارسال لايحه برداشت 1/5 ميليارد دلاراز صندوق 
توسعه ملي براي اشتغال روستاييان، دولت ترفند جديدي به كار گرفت 
و به منظور جلب نظر نمايندگان اعلام كرد اين لايحه اشتغال منحصر 
به روستاييان نيست بلكه مشاغل خرد و كوچك را نيز شامل مي شود. 
طبق برنامه اي كه در مجلس مشخص شده قرار اس��ت امروز يا فردا طرح 
برداش��ت 1/5 ميليارد دلاري از صندوق توس��عه ملي براي ايجاد اشتغال 
روستاييان بررسي شود و پس از پايان بررسي برنامه ششم توسعه، يك هفته 
استراحت مجلس است كه پس از آن قرار است به صورت فوريتي اين طرح در 

صحن مجلس بررسي و تعيين تكليف شود. 
حال اين طرح در آستانه تصويب در مجلس اس��ت و وزير رفاه كه تاكنون 
نحوه هزينه كرد و تعداد شغل هاي ايجادي از محل اين پول را اعلام نكرده، 
روز گذشته در گفت وگو با خبرنگاران اعلام كرد: لايحه اشتغالزايي با منابع 
1/5ميليارد دلاري صندوق توسعه ملي تنها مختص روستاييان نيست بلكه 
اين طرح با هدف توسعه اشتغال و تخصيص منابع به بنگاه هاي متوسط و 
كوچك ارائه شده است.  ربيعي افزود: اين طرح اشتغالزايي با محوريت مناطق 
محروم خواهد بود و آيين نامه اجراي��ي آن در آينده پس از تصويب نگارش 
خواهد شد. ربيعي در واكنش به اين موضوع كه به دليل عدم اطلاع نمايندگان 
از جزئيات نحوه هزينه كرد آن، امكان رد آن وجود دارد، گفت: چنين چيزي 
مطرح نيست و اين منابع با توجه به طرح به بنگاه هاي متوسط و كوچك با 

محوريت مناطق محروم تخصيص داده خواهد شد. 
اين اظهارات در حالي اس��ت كه دولت پيش از اين تأكيد كرده بود كه اين 
لايحه براي رونق بخشي به اشتغال روستايي است و با همين عنوان تقديم 
مجلس شده است و به اعتقاد نمايندگان مجلس اگر مصوبه اي براي اشتغال 
روستاييان باشد دولت نمي تواند آن را به هيچ بخش ديگري غير از روستاها 
اختصاص دهد.  پايگاه اطلاع رس��اني دولت در خبري كه از تقديم لايحه از 
سوي رئيس جمهور به مجلس منتشر كرده بود نيز صراحتاً از عنوان »اعطاي 
تسهيلات از محل منابع صندوق توسعه ملي براي ايجاد اشتغال در روستاها با 
اولويت مناطق كمتر توسعه يافته، عشايري و مرزي« استفاده كرده بود.  علاوه 
بر عنوان در ماده واحده اين لايحه نيز تصريح شده است: در راستاي تحقق 
اهداف سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي، به صندوق توسعه ملي اجازه داده 
مي شود با هدف توسعه روستاها و ايجاد اشتغال پايدار در مناطق روستايي و 
عشايري، معادل ريالي يك ميليارد و 500 ميليون دلار از منابع صندوق را از 
طريق بانك هاي عامل صرف اعطاي تسهيلات براي ايجاد اشتغال در روستاها 

با اولويت مناطق كمتر توسعه يافته، عشايري و مرزي نمايد. 
    صندوق توسعه اين پول را ندارد

عضو كميسيون برنامه و بودجه درباره ارزيابي اش از اين طرح افزود: در حال 
حاضر يكي از معضلات كشور موضوع بيكاري است. در اين زمينه بايد اقداماتي 
انجام دهيم. براي ايجاد يك شغل پايدار در صنعت، رقم بالايي را بايد هزينه 
كنيم. براي اينكه فش��ار بيكاري كاهش يابد، نياز است در بخش روستايي 
به مشاغل خانگي پرداخته شود، به عنوان يك سياست اين روش پذيرفته 
شده است اما افرادي كه بتوانند در مشاغل روستايي عهده دار شغلي بشوند 
كم هستند. با توجه به اينكه قشر جوان روستا ها كوچ كرده اند، بايد بررسي 
بيشتري صورت گيرد. نگراني يك روس��تايي پس از توليد محصول بحث 
فروش است.   حسيني با بيان اينكه بايد براي بازاريابي و فروش محصولات 
كشاورزي برنامه ريزي شود ،گفت:صندوق توسعه ملي اين مبلغ را در دست 
ندارد مگر اينكه طرح هايي كه در دستور كار داشته است را به تعويق بيندازد 

تا بتواند اين مبلغ را تأمين كند. 

قادر خلخالي ايلخاني

تنها دانش�كده مهندس�ي راه آهن كش�ور 
علت س�انحه قطار در هفت  تپه س�منان را 
كه 50 تن از هموطنان جان باختند و 100نفر 
نيز مج�روح ش�دند، »كم توجه�ي مديران 
وزارت راه و شهرس�ازي   ب�ه  ايمني«  عنوان 
كرد و رئي�س كميس�يون عم�ران مجلس 
نيز از نام�ه قريب به 50 نماين�ده و متقاضي 
استيضاح وزير راه و شهرسازي براي برگزاري 
نشس�ت پيرامون اي�ن موضوع خب�ر داد. 
به گ��زارش »ج��وان«، پ��س از آنك��ه برخي 
از نمايندگان ب��ه گزارش آذرماه كميس��يون 
عمران در مورد حادثه قطار هفت تپه س��منان 
اعتراض كردند و اين گزارش را قصه و داستان 
خواندند، وزي��ر راه نيز در حمل��ه اي به رئيس 
سازمان صداوسيما از عدم انعكاس عين گزارش 
كميسيون عمران در رسانه ملي انتقاد كرد، در 
پي اين وقايع مركز مطالعات اقتصادي دانشگاه 
علم و صنعت برخلاف گزارش كميسيون عمران 
كه خطاي انساني را دليل سانحه عنوان كرده 
بود، در گزارشي، كم  توجهي مديران وزارت راه 
به موضوع ايمني را ريش��ه اصلي بروز س��انحه 

مذكور دانست. 
در حالي سانحه قطار در منطقه هفت تپه سمنان 
به عنوان بزرگ ترين حادثه دهها سال اخير در 
حوزه ريلي به شمار مي آيد كه هنوز وزير راه و 
شهر سازي در اين ارتباط مورد مؤاخذه مجلس 
شوراي اس��لامي قرار نگرفته اس��ت و گزارش 
ابتدايي اين س��انحه كه توس��ط كميس��يون 
عمران تهيه و در صحن قرائت شد، اعتراضات 
و انتق��ادات فراوان��ي را برانگيخ��ت و برخي از 
نمايندگان مدعي شدند مي خواهند سانحه را 
به گردن يك عده كارگر س��اده بيندازند، حال 

در شرايطي كه علت سانحه هنوز نامعلوم است، 
 مركز مطالعات اقتصادي دانشگاه علم و صنعت 
كم توجهي مديران وزارت راه به موضوع ايمني 
را دليل اصلي بروز س��انحه هفت خوان سمنان 

عنوان داشته است. 
 مركز مطالعات اقتصادي دانشگاه علم و صنعت 
به عنوان تنها دانش��گاه كش��ور كه دانش��كده 
مهندس��ي راه آهن را در خود جاي داده است 
و بس��ياري از مديران راه آه��ن در آن تدريس 
مي كنند، با انتش��ار گزارش��ي اع��لام كرد كه 
 كم توجهي مديران وزارت راه به موضوع ايمني، 
ريش��ه اصلي بروز س��انحه هفت خوان سمنان 
اس��ت، اين در حالي اس��ت كه در سانحه قطار 
س��منان – مش��هد با بيش از 100كيلومتر در 
س��اعت با قطار ديگري برخورد كرد كه در اثر 
ش��دت ضربه و آتش س��وزي حدود 50 نفر از 
هموطنان جان باختن��د و 100نفر نيز مجروح 

شدند. 
 مركز مطالعات اقتصادي دانشگاه علم و صنعت 
كه منابعي چون »تحليل آم��اري خرابي هاي 
 ATCدر شش ماهه اول سال 1395 «و »گروه 
نظارت بر ايمني حمل ونق��ل اداره كل ايمني 
و نظارت بر ش��بكه  آبان م��اه 1395« را مورد 
بررس��ي قرار داده اعلام كرد: از نظر اين مركز 
مسائل زمينه س��از بروز چنين حادثه اي صرفاً 
محدود به يك سهل انگاري در شركت راه آهن 
نيست كه با استعفاي مديرعامل و دستگيري 
چند متصدي خاطي حل شود بلكه پيشگيري 
از چنين وقايعي مس��تلزم اقدامات اساس��ي و 
ريشه اي وزارت راه و شهرسازي به عنوان متولي 

اصلي حمل ونقل در كشور است . 
در اي��ن گزارش ب��ا تأكيد بر اينكه در س��انحه 

هفت خوان س��منان، خطاهاي سيس��تمي به 
نوعي زمينه ساز خطاهاي انساني شده و نقص 
در عملكرد سامانه ATC محور تهران � مشهد 
متوجه ش��ركت راه آهن و پيمانكار اين پروژه 
است، آمده است:  بررس��ي بخش هاي مؤثر در 
اين حادثه نشان مي دهد  »كم توجهي مديران 
به موضوع ايمني « ريشه اصلي بروز اين سانحه 
بوده است. ردپاي اين كم توجهي در به كارگيري 
سامانه ATC پيش از رفع اشكال، عدم توجه به 
گزارش هاي مكرر متصدي��ان كنترل ترافيك، 
بي توجهي مأموران قطار به دس��تورالعمل ها، 
عدم تجهيز ناوگان ب��ه ادوات ايمن��ي كافي و 
همچني��ن ناكارآم��دي در امدادرس��اني قابل 

مشاهده است . 
 در مقدمه اين گزارش سانحه تصادف قطار در 
منطقه هفت خوان سمنان شديدترين سانحه 
ريلي در دهه گذش��ته معرفي شده و در بخش 
پيشنهادها آمده است: با توجه به همين موضوع، 
ضروري است وزارت راه و شهرسازي به بازنگري 
جدي استانداردها و فرايندهاي جاري راه آهن 
در مواجهه با مقوله  ايمني و پيگيري اجراي آن 

در زيرمجموعه هاي راه آهن بپردازد. 
در اين راستا، مهم ترين پيشنهادها براي اصلاح 
مشكلات به منظور جلوگيري از حوادث مشابه 

عنوان شده است. 
 اصلاح، ارتقا و توسعه سامانه ATC با تكيه بر 
توان داخلي به منظور افزايش ايمني و بهره وري 
حمل ونقل ريلي با تكيه بر توان داخلي و درنظر 
گرفت��ن دو موضوع م��د نظر اس��ت؛ اول آنكه 
 استانداردهاي سختگيرانه تري در اعتبارسنجي 
از پيمانكار و سامانه نصب شده اعمال شود و دوم 
آنكه براي جلوگيري از ش��ائبه فساد و با هدف 

استفاده حداكثري از توان داخلي، فرايندهاي 
پروژه سپاري آينده شفاف باشد. 

 با وجود ادع��اي راه آهن مبني ب��ر دقت بالاي 
سامانهATC ، ش��واهد موجود نشان مي دهد 
اين س��امانه با تعداد خطاي غيرقابل قبولي در 
حال بهره برداري اس��ت. ش��ركت راه آهن بايد 
نس��بت به رفع خطاهاي فني در ب��ازه زماني 
مشخص و پيش از پياده س��ازي اين سامانه در 
ديگر محورهاي ريلي كش��ور اقدام و نتيجه را 

اعلام كند. 
  لازم است نوسازي ناوگان ريلي با تكيه بر توان 
توليدكنن��دگان توانمن��د داخل��ي در اولويت 

برنامه هاي وزارت راه و شهرسازي قرار گيرد. 
ضروري است هماهنگي ميان نهادهاي مرتبط 
با امداد در محورهاي ريلي با اجراي مانور براي 
كاهش زمان رس��يدگي با اولوي��ت محورهاي 
پرتردد افزايش ياب��د و تجهيز قطارها به ادوات 
ايمني و آموزش مأموران قطار جهت امداد اوليه 

در اسرع وقت صورت پذيرد. 
    نامه 50 نماينده براي برگزاري نشست 

بررسي استيضاح »آخوندي«
رئيس كميسيون عمران مجلس از نامه قريب 
50 نماين��ده و متقاضي اس��تيضاح وزير راه و 
شهرسازي براي برگزاري نشست پيرامون اين 

موضوع خبر داد. 
محمدرض��ا رضايي كوچ��ي نماين��ده م��ردم 
جه��رم و رئيس كميس��يون عم��ران مجلس 
ش��وراي اس��لامي در گفت وگ��و ب��ا ف��ارس، 
اظهار داش��ت: نزديك 50 نفر از نمايندگان و 
درخواست كنندگان اس��تيضاح كننده عباس 
آخوندي وزير راه و شهرس��ازي، طي نامه اي به 
بنده، خواستار برگزاري نشس��ت بررسي اين 

استيضاح شدند. 
وي افزود: طي اين نامه نمايندگان درخواست 
كردند كه ب��ا توجه به طولاني ش��دن موضوع 
بررسي استيضاح آخوندي در كميسيون عمران، 
لذا هرچه سريع تر جلس��ه اي براي اين منظور 

برگزار شود. 
رضايي كوچي در ادامه خاطرنشان كرد: بنا بر 
درخواست متقاضيان سه ش��نبه هفته جاري 
نشستي با حضور درخواست كنندگان استيضاح 
و همچنين عباس آخوندي وزير راه وشهرسازي 
برگزار مي شود تا بر اساس آن نظرات دو طرف 
را اس��تماع كرده و بر اين اساس بتوانيم درباره 
استيضاح وزير راه به نتيجه و جمع بندي نهايي 

برسيم. 
در اين نامه آمده اس��ت:   علي رغم تصريح اصل 
هشتاد و نهم قانون اساسي جمهوري اسلامي 
كه مقرر مي دارد هيئت وزيران ي��ا وزير مورد 
اس��تيضاح ظرف م��دت 10 روز پ��س از طرح 
آن در مجلس حاضر ش��ود، اكن��ون با بيش از 
يك ماه از ارجاع طرح اس��تيضاح وزير محترم 
راه و شهرسازي به آن كميس��يون مي گذرد و 
هنوز جلسه رسيدگي كميسيون عمران برگزار 

نشده است. 
عليهذا در دفاع از حق��وق ملت و كيان مجلس 
شوراي اسلامي درخواست مي شود رسيدگي 

عاجل معمول داريد. 

 كم توجهي مديران وزارت راه   به  ايمني، علت حادثه قطار
از زبان تنها دانشكده مهندسي راه آهن كشور عنوان شد

احكام شعبه عالي تجديدنظر سازمان تعزيرات 
چقدر جلوي قاچاق را مي گيرد 

جاي خالي قوه قضائيه
 در پرونده هاي قاچاق سازمان يافته كالا و ارز 

در حالي كه كارشناسان نوع قاچاق كالا و ارز كشور را سازمان يافته 
عنوان مي كنند، به نظر مي رس�د مجلس شوراي اس�لامي بايد كار 
برخورد با پرونده هاي قاچ�اق كالا و ارز را طي قانوني به قوه قضائيه 
بسپارد تا برخورد قاطعانه تري با قاچاق سازمان يافته صورت گيرد، 
اين در حالي اس�ت كه هم اكنون پرونده هاي قاچاق توسط سازمان 
تعزيرات حكومتي در س�ه مرحله بدوي، تجديد نظر و شعبه عالي 
تجديدنظر! مورد رسيدگي قرار مي گيرد،  ساختار فعلي منتج به احكام 
مطلوب و بازدارنده از شكل گيري قاچاق سازمان يافته نشده است. 
ريسك و بازده دو مؤلفه مهم براي سرمايه گذاري در فعاليت هاي قانوني و 
غيرقانوني اقتصادي است، در اين ميان چون فقط در سال 94 براوردهاي 
رسمي از قاچاق كالا و ارز بيش از 40 هزار ميليارد توماني حكايت داشته 
است، اين امر نشان مي دهد با قاچاق سازمان يافته طرف هستيم و حال 
بايد ديد چرا بازده و ريس��ك قاچاق در اقتصاد ايران آنقدر كم است كه با 
چنين پديده شومي طرف هستيم.  با توجه به اينكه در دهه هاي گذشته 
آمار قاچاق كالا و ارز به شكل تخميني و گاه  دستوري تعيين شده است و 
اخيراً اين آمارها به واقعيت نزديك شده اند، بدين ترتيب مي توان متوجه شد 
ريشه هاي قاچاق كالا و ارز در ايران چندان ضعيف نيست و مربوط به يك 
دولت و دو دولت نمي شود بلكه قاچاق به عنوان يك پديده »اقتصاد برانداز« 
دهها سال است مهمان اقتصاد ايران است و تاجايي ادامه يافته كه بايد در 
نظام حقوقي از برخورد با قاچاق گرفته تا نظام اقتصادي ايران يك بازنگري 
جدي صورت گيرد تا ريسك و بازده قاچاق كالا وارز به شدت تعديل شود. 
همين كه در مورد قاچاق 40 هزار ميلياردتوماني آن هم تنها در يك سال 
صحبت مي كنيم اين بدان معني اس��ت كه برخي از اشخاص حقيقي و 
حقوقي ريسك قاچاق سازمان يافته را آنقدر پايين مي بينند كه مبادرت به 
قاچاق لوازم خانگي، بهداشتي، دارو، خوراكي، ميوه، پوشاك، خودرو، چاي، 

برنج، فرآورده هاي نفتي و گازي، گوشي تلفن و... مي كنند. 
از آنجا كه كشف قاچاق كالا و ارز به تنهايي نمي تواند ريسك و بازدارندگي 
در مس��ير قاچاق ايجاد كند، برخ��ورد با پرونده هايي ك��ه در حوزه قاچاق 
سازمان يافته صورت مي گيرد بس��يار مهم است و اصلًا شكل گيري قاچاق 
سازمان يافته نش��ان مي دهد برخورد قاطعي با قاچاقچيان در اين سال ها 
صورت نگرفته است و بايد قوانين مربوط به برخورد قضايي يا شبه قضايي با 
پرونده هاي قاچاق يك تغيير اساسي كند.  گويا في الحال پرونده هاي قاچاق 
عموماً به سازمان تعزيرات حكومتي )زيرنظر وزارت دادگستري( مي رود و 
در سه مرحله دادگاه بدوي، تجديد نظر و همچنين شعبه عالي تجديدنظر 
)بالاترين مرجع( مورد رس��يدگي ق��رار مي گيرد كه متأس��فانه از منظر 
صاحبنظران حقوق و اقتصاد، احكام صادره براي پرونده هاي قاچاق آنقدري 
نبوده كه هم كشف كننده قاچاق دلگرم ش��ود و هم اينكه قاچاقچي درس 
عبرت بگيرد، از اين رو مجلس شوراي اسلامي يا بايد مجازات قاچاقچيان را 
تشديد كند يا اينكه طي تصويب قانوني، مرجع رسيدگي به تمامي پرونده هاي 
قاچاق كالا و ارز يا حداقل آن دست پرونده هايي كه ظن سازمان يافته به آن 

مي رود، قوه قضائيه باشد و نه سازمان تعزيراتي حكومتي. 
 

شاپور به كف بازار آمد
در پ�ي تش�ديد اعتراضات س�هامداران ب�ه وضعيت كنون�ي بازار 
سرمايه و افت بهاي اغلب س�هام بنگاه هاي بورس�ي و فرابورسي، 
رئيس سازمان بورس روز گذش�ته در تالار شيشه اي حاضر شد تا از 
نزديك در جريان مشكلات بازار و همچنين حرف هاي سهامداران 
قرار گيرد، اين در حالي اس�ت ك�ه اين رفتار آرامش بخش ش�اپور 
محمدي اگر بايك برنامه خوب حمايتي نيز از بازار سرمايه آميخته 
ش�ود، مي تواند بازار را از اين پي�چ تاريخي به س�لامت عبور دهد. 
به گزارش »جوان«، بخشي از نمادهاي بورسي به دلايلي كه به سازمان 
بورس اوراق بهادار مربوط نمي شود، بسته است و از سوي ديگر انتشار 
اوراق بدهي و اسناد خزانه به دليلي كه از س��وي دولت يا قانون بودجه 
تكليف شده بازار س��رمايه را تحت تأثير قرار داده اس��ت، اما بايد توجه 
داشت كه برخي از اتفاقات درون سازمان بورس و نهاد ناظر وجود دارد 
كه قابل دفع و رفع است و انتظار مي رود رئيس فعلي سازمان بورس به 
برخي از اصلاحات اقدام كند.  رئيس س��ازمان ب��ورس اوراق بهادارروز 
گذشته با حضور در تالار معاملات بورس حافظ با معامله گران حاضر در 

تالار شيشه اي گپ و گفت كرد. 
  گوي��ا موضوعاتي چون معام��لات درون گروهي و بلوك��ي حقوقي ها، 
دستكاري شاخص، توقف طولاني مدت نمادهاي معاملاتي و سفته بازي 
عده اي در روزهاي ركود و همچنين عرضه هاي اسناد خزانه اسلامي و 

ساير اوراق بدهي در نشست مذكور مطرح شده است. 

معاون بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي:
علت گراني پرتقال جنوب

 پرتقال شمال است!
معمولاً براي آنك�ه يك كالاي�ي را در آينده با قيمت بالايي دس�ت 
م�ردم برس�انند، زمينه س�ازي و بهانه جويي هاي�ي ب�راي تنظيم 
بازار صورت مي گي�رد، در همين راس�تا مع�اون بازرگان�ي وزارت 
جهاد كش�اورزي گفت: خريد تضميني پرتقال ش�ب عيد امس�ال 
با كم�ي تأخير آغاز ش�ده اس�ت و عل�ت گران�ي پرتق�ال جنوب 
س�رمازدگي پرتقال هاي ش�مال اس�ت ك�ه تقاض�ا را تغيي�ر داد. 
به گزارش »جوان«، دهها مسئول براي تنظيم بازارهاي كشور وجود دارد، 
اما هر روز مردم مي بينند كه قيمت ها در حال رقص در بازارها هستند و 
در نهايت وقتي علت نوسان را رسانه ها و مردم جويا مي شوند،  مسئولان 
مدعي مي شوند هيچ تقصيري ندارند و همه آتش ها در بازار از گور دلالان و 
سفته بازان بلند مي شود و جالب آنكه هيچ كسي هم از آدرس و مشخصات 

اشخاص حقيقي و حقوقي دلالال نيز خبر ندارد. 
در اين بين يك رويه منسوخ و غلط و زشت براي افزايش قيمت يك كالا 
در آينده وجود دارد كه يك خبر جهت زمينه سازي براي رشد قيمت در 
آينده در ابتدا عنوان مي شود تا در آينده بگويند كه اين نوسان طبيعي 
است و بايد مردم گراني را بپذيرند.  در همين راستا علي اكبر مهرفرد در 
گفت وگو با فارس در پاسخ به اينكه با توجه به سرمازدگي پرتقال هاي 
استان هاي شمالي، امس��ال براي تنظيم بازار ش��ب عيد چه تدبيري 
كرده ايد؟ گفت: خريد تضميني پرتقال همانند سال هاي گذشته، منتها 
با كمي تأخير آغاز شده است.  وي با اشاره به اينكه مردم اكنون نسبت 
به كيفيت پرتقال هاي استان هاي شمالي اطمينان خاطر داشته باشند، 
تصريح كرد: پرتقال هاي يخ زده با كمك سازمان تعاون روستايي از رده 
خارج شده است و براي همين اكنون پرتقال موجود كيفيت خوبي براي 

مصرف دارد. 

پ�س از انتش�ار خبره�اي مربوط ب�ه تخلفات 
گرانفروشي كارخانجات معروف لبني روز گذشته 
سازمان استاندارد از تخلفات جديد يك شركت 
لبني معروف پرده برداش�ت و طي اطلاعيه اي 
اعلام ك�رد: در جريان بازرس�ي كارشناس�ان 
سازمان ملي اس�تاندارد ايران از واحد توليدي 
كاله تهران، مش�اهده ش�د اين واحد توليدي 
آگاهانه اقدام به درج تاريخ غيرواقعي )پنج روز 
بعد( روي محصول شير پاستوريزه كرده است. 
به گ��زارش »ج��وان« سال هاس��ت كارخانه هاي 
توليدكننده محصولات لبني به دامداران اجحاف 
و هر طور كه بخواهند با آنها برخورد مي كنند و طي 
سال هاي گذشته گرانفروشي خودسرانه و تخلفات 
متعدد به پرونده آنها اضافه ش��ده است اما تاكنون 
تصميم جدي و قطعي براي برخورد با متخلفان در 
اين صنعت گرفته نشده و آنها همواره بر هر طبلي كه 
بخواهند در راستاي منافع خودشان مي كوبند كه 
بايد منتظر بمانيم و ببينيم بالاخره كدام دستگاه 
نظارتي چه برخ��ورد محكم و بازدارن��ده اي با آنها 

مي كنند كه ديگر چنين تخلفاتي را تكرار نكنند. 
طي دو هفته اخير تخلف آش��كار صنايع لبني در 
كاهش قيمت شير خام و افزايش قيمت كره و شير به 
موضوع روز رسانه ها تبديل شده است. در اين ميان 
ادعاهاي ضد و نقيض دبيرانجمن صنايع لبني نيز 
قابل تأمل است. باكري از يك سو از بي خبري صنايع 
از تعيين قيمت ش��ير و فرآورده ها از س��وي ستاد 
تنظيم بازار سخن مي گويد و از سوي ديگر گراني ها 
را به سخنان دو وزير جهاد و صنعت مبني بر افزايش 
قيمت مواد بسته بندي مرتبط مي داند... اما در كنار 
تمامي اين تخلفات و نابساماني هايي كه كارخانجات 
به راه انداختند، س��ازمان حمايت از ارسال پرونده 
متخلفان به سازمان تعزيرات خبر مي دهد و اعلام 

مي كند: جرائم متخلفان بازدارنده نيست. 
دركنار اين آشفتگي ها روز گذشته روابط عمومي 

س��ازمان اس��تاندارد نيزطي اطلاعيه اي از تخلف 
آشكار صنايع لبني كاله خبر داد و به خريداران اين 
كالا هشدار داد. در اين اطلاعيه آمده است: در جريان 
بازرسي كارشناسان سازمان ملي استاندارد ايران از 
واحد توليدي كاله تهران، مش��اهده شد اين واحد 
توليدي آگاهانه اقدام به درج تاريخ غيرواقعي )پنج 

روز بعد( روي محصول شير پاستوريزه كرده است.
اين گزارش مي افزايد: واحد تولي��دي كاله تهران 
همچنين اق��دام به درج نش��ان اس��تاندارد روي 
شيرفرادما )استريل( بدون اخذ مجوز استاندارد و نيز 
درج آدرس محل توليد به صورت غيرواقعي )استان 

مازندران( روي محصولات خود كرده است. 
لازم به ذكر است تخلفات صورت گرفته توسط واحد 
توليدي كاله تهران، حسب قوانين و مقررات از طريق 

مراجع قضايي پيگيري مي شود. 
همچنين به گزارش خبرنگار ما، كاله در سال هاي 
گذش��ته نيز ب��ه دليل تخلف��ات افزاي��ش قيمت 
فرآورده هاي لبني اش جريمه ش��ده ام��ا ارقام اين 

جرائم در مقابل س��ود يك ماه اين كارخانه ناچيز 
اس��ت و اين گروه لبني كه صادرات گسترده اي به 
كشورهاي همسايه دارد همچنان تخلفات بسياري 
در پرونده خود دارد كه تاكن��ون برخورد قاطعي با 
اين تخلفات از سوي دستگاه هاي مربوطه صورت 

نگرفته است. 
    رس�يدگي به تخلفات كارخانجات لبني 

چند ماه بعد
همچنين محمدرضا ملاصالحي رئيس مركز اصلاح 
نژاد دام وزارت كش��اورزي در اي��ن باره مي گويد: 
با هيچ حس��اب و كتابي قابل فهم نيست كه چرا 
صنايع لبني در شرايطي كه شير خام را كه بيش 
از 70 درصد در قيمت تمام شده لبنيات اثرگذار 
اس��ت، ارزان تر از گذش��ته مي خرند و بازه زماني 
تسويه حس��اب با دامداران را ب��ه 90 روز افزايش 
داده اند اما قيمت لبنيات را به بهانه افزايش قيمت 
پاكت هاي بس��ته بندي كه مشخص نيست چند 
درصد روي قيمت لبنيات اثرگذار است، افزايش 

داده اند. 
وي با اشاره به اينكه جرائمي كه صنايع لبني براي 
دامداران بابت ش��ير خام تحويل داده شده برای 
آنها نيز در نظر مي گيرند، غيرقانوني است كه همه 
اسناد آن وجود دارد، مي افزايد: مگر چند درصد از 
شير بسته بندي شده و پاستوريزه موجود در بازار 
با پاكت هاي بسته بندي تتراپك عرضه مي شود 
و آيا ديگر محصولات لبني مانند ش��ير و ماست 
و حتي برخي ديگر از آنها ك��ه در گروه كالاهاي 
اولويت هم ق��رار ندارند، با بس��ته بندي تتراپك 
عرضه مي شود كه گران تر شده اند.  رئيس مركز 
اصلاح نژاد دام وزارت كش��اورزي با بيان اينكه 
گرانفروشي لبنيات بدون مجوز قانوني و در اين 
ش��رايط كه همه بايد به افزايش س��رانه مصرف 
لبنيات كم��ك كنند بي انصافي اس��ت، تصريح 
مي كند: جرائمي كه براي متخلفاني مانند صنايع 
لبني در نظر گرفته مي شود، بازدارنده نيست و 
بعضاً زمان زيادي طول مي كشد تا ابلاغ شود كه 
مي توان به پرونده اسفندماه سال گذشته صنايع 
لبني كه به تعزيرات ارسال شد، اشاره كرد چراكه 
هنوز حكم آن ابلاغ نشده و صنايع لبني مجدداً 
تخلف مرتكب شده اند اما اگر اين جرائم در نظر 
گرفته شده، بازدارندگي لازم را داشته باشد و به 
حدي باشد كه تناسب بهتري با جرم هاي صورت 
گرفته داشته باشد، كمتر شاهد چنين تخلفاتي 

در بازار هستيم. 
ملاصالحي همچنين در خص��وص اظهارات نوابي 
رئيس س��ازمان حمايت كه گفته بود نمي توان با 
صنايع لبني ك��ه محصولات فس��ادپذيري دارند، 
برخورد قهري جدي تري كرد، گفت: صنايع لبني از 
همين مسئله كه مواد اوليه آنها محصول پروتئيني 
فسادپذيري به نام ش��ير است و كسي نمي تواند به 
راحتي واحد توليدي آنها را پلمب كند، سوء استفاده 

مي كنند و نتيجه اش همين تخلفات است. 

استاندارد:شرکتکالهشیرتاریخگذشتهپخشمیکند
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